
 

        PROTOKÓŁ  NR   XXVI/08 

Z SESJI RADY MIEJSKIEJ W TWARDOGÓRZE   

Z DNIA 19 GRUDNIA 2008 ROKU 
 
 
  W Sesji udział wzięli radni Rady Miejskiej w Twardogórze, zgodnie z załączoną listą 
obecności (Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu) oraz Burmistrz 
Jan Dżugaj, Zastępca Burmistrza Jan Bernacki, Sekretarz Janina Czekajło, Radca prawny 
Urszula Jaszczak, Skarbnik Izabela Kłosowska, Kierownik Referatu Gospodarki 
Nieruchomościami i Ochrony Środowiska Krzysztof Górecki oraz Kierownik Referatu 
Infrastruktury Technicznej Aleksander Król, Kierownik Referatu Promocji i Rozwoju gminy 
Wojciech Urbaniak, dyrektorowie jednostek organizacyjnych gminy, dyrektorowie szkół 
 i sołtysi Gminy Twardogóra oraz redaktorzy gazet lokalnych. (Lista zaproszonych gości 
stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.) 
 
 
 
Ad. pkt. I 
 
Otwarcie Sesji 
 
 Otwarcia Sesji o godzinie 16.00 dokonała Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej – 
Beata Pięta słowami: „Otwieram XXVI Sesję Rady Miejskiej w Twardogórze” i oświadczyła, 
iż zgodnie z listą obecności w posiedzeniu uczestniczy 13 radnych, co stanowi quorum do 
podejmowania prawomocnych decyzji. 

 
  

Ad. pkt. II 
 
Informacja na temat porządku obrad 
 
 
Radni otrzymali porządek obrad wraz z zawiadomieniem o Sesji. (Załącznik nr 3 do 
niniejszego protokołu).  
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta przedstawiła porządek Sesji. 
 
 
Porządek obrad: 
 

 
I. Otwarcie Sesji 
II. Informacja na temat porządku obrad 
III. Zatwierdzenie protokołu z XXIV Sesji Rady Miejskiej  
IV. Zatwierdzenie protokołu z XXV Sesji Rady Miejskiej  
V. Sprawozdanie z pracy i informacje Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra 
VI. Podjęcie uchwał w sprawie: 
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1) zmian budżetu i w budżecie gminy na rok 2008, 
2) zmiany Uchwały Nr XVII/104/04 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia  

6 lutego 2004 r. w sprawie „Wieloletniego Programu Inwestycyjnego na 
lata 2004-2008”, 

3) ustalenia opłat od posiadania psów, 
4) projektu budżetu na 2009 rok, 
5) ustalenia Regulaminu określającego wysokość stawek i szczegółowe 

warunki przyznawania nauczycielom dodatków: za wysługę lat, 
motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz wysokość i warunki 
wypłacania innym składników wynagrodzenia wynikających ze stosunku 
pracy, szczegółowy sposób obliczania wynagrodzenia za godziny 
ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw, wysokość 
nauczycielskiego dodatku mieszkaniowego oraz szczegółowe zasady 
jego przyznawania i wypłacania obowiązujący w roku 2009, 

6) rodzajów oraz warunków i sposobu przyznawania świadczeń pomocy 
zdrowotnej dla nauczycieli, 

7) ustalenia wysokości ekwiwalentu członkom ochotniczej straży pożarnej, 
którzy uczestniczyli w działaniu ratowniczym lub szkoleniu pożarniczym 
organizowanym przez Państwową Straż Pożarną lub Gminę Twardogóra, 

     VII.       Interpelacje i zapytania 
    VIII.       Wolne wnioski 

IX.        Zakończenie Sesji 
 
 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poprosił, aby ujęto w porządku obrad projekt uchwały w sprawie 
zmiany Uchwały Nr XXIII/170/2008 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 30 października 
2008 r. w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz zasad ich zbywania, nabywania  
i wykupu. Uzasadnienie do tego wniosku było przedstawione na posiedzeniu Komisji 
Strategii i Rozwoju, proszę o uwzględnienie tych argumentów i o przyjęcie wniosku. 
 
 
Głosowanie wniosku o wprowadzenie w porządku obrad pkt. 8. 
 
Wynik głosowania: 13 głosów „za”. 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Beata Pięta stwierdziła, że Rada Miejska w głosowaniu 
jawnym: 13 głosami „za” przyjęła zaproponowany porządek obrad. 
 
 
Ad. pkt. III 
 
Zatwierdzenie protokołu z XXIV Sesji Rady Miejskiej 
 
Uwag i zapytań do protokołu z XXIV Sesji Rady Miejskiej nie zgłoszono. 
 
W wyniku głosowania: 8 głosami „za” przy 5 głosach „wstrzymujących się” przyjęto protokół 
z XXIV Sesji Rady Miejskiej. 
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Ad. pkt. IV 
 
Zatwierdzenie protokołu z XXV Sesji Rady Miejskiej 
 
Uwag i zapytań do protokołu z XXV Sesji Rady Miejskiej nie zgłoszono. 
 
W wyniku głosowania: 9 głosami „za” przy 3 głosach „wstrzymujących się” przyjęto protokół 
z XXV Sesji Rady Miejskiej. 
 
 
Ad. pkt. V 
 
Sprawozdanie z pracy i informacje Burmistrza Miasta i Gminy Twardogóra 
 
Sprawozdanie Nr 21/2008 z pracy Burmistrza radni otrzymali na piśmie. (Sprawozdanie 
stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu). 
Wiceprzewodnicząca Beata Pięta oznajmiła, że w okresie sprawozdawczym Burmistrz Miasta  
i Gminy wydał 10 zarządzeń. 
 
Zarządzenia dotyczyły: 
1)  zakresu gospodarki nieruchomościami i ochrony środowiska, 
2) spraw finansowych, 
3) spraw oświatowych, 
4) spraw różnych.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski przejął prowadzenie obrad. 
 
 
 
Ad. pkt. VI 
 
1. Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na rok 2008. 
  
 
Projekt uchwały nr 1 stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj oznajmił, w dniu dzisiejszym wnoszę, o to, aby zwiększyć szacowane 
dochody budżetu gminy na 2008 rok o kwotę 642.403 zł, a tym samym szacowany dochód po 
zmianie będzie wynosić 34.650.208 zł. Również wnoszę o to, aby o tę samą kwotę 
 o 642.403 zł zwiększyć wydatki planowane na 2008 rok. Uzasadnienie do tej uchwały 
przedstawiałem na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju oraz na Komisji Budżetowo-
Fianansowej. Główną pozycją zmieniającą ten budżet stanowi kwota 642.403 zł, jako ostatnia 
transza w ramach dotacji na budowę hali sportowo-widowiskowej. Proszę o pozytywne 
rozstrzygnięcie tego projektu uchwały. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
Komisja Budżetowo-Finansowa pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
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Wynik głosowania: 13 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXVI/184/08  
w sprawie zmian budżetu i w budżecie gminy na rok 2008. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
 
 
2. Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XVII/104/04 Rady Miejskiej  

w Twardogórze z dnia 6 lutego 2004 r. w sprawie „Wieloletniego Programu 
Inwestycyjnego na lata 2004-2008”. 

  
 
Projekt uchwały nr 2 stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj stwierdził, konsekwencją przed chwilą podjętej uchwały jest 
konieczność zmiany uchwały dotyczącej WPI. Mając to na względzie wnoszę o to, aby  
w programie III dotyczącego aktywizacji społecznej i kulturalnej wspólnoty lokalnej  
w pozycji 1 wprowadzić zmianę, która spowoduje wzrost środków na budowę hali sportowo-
widowiskowej. Również w programie V dotyczącego dobudowy nowych punktów świetlnych 
na terenie miasta i gminy Twardogóra, wnoszę o to, aby środki przeznaczone na to zadanie 
wynosiły 3.000 zł. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 13 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXVI/185/08  
w sprawie zmiany Uchwały Nr XVII/104/04 Rady Miejskiej w Twardogórze z dnia 6 lutego 
2004 r. w sprawie „Wieloletniego Programu Inwestycyjnego na lata 2004-2008”. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 8 do niniejszego protokołu. 
 
 
3. Projekt uchwały w sprawie ustalenia opłat od posiadania psów. 
  
 
Projekt uchwały nr 3 stanowi załącznik nr 9 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poinformował, ustawowy obowiązek ciąży na właścicielach psów 
wnoszenia opłaty z tytułu ich posiadania. Gmina jest zobowiązana pobierać taką opłatę  
z mocy ustawy i do Rady Gminy należy kompetencja wyłącznego ustalania nominału tej 
opłaty. W dniu dzisiejszym wnoszę o to, aby podjąć uchwałę dotyczącą ustalenia nominału tej 
opłaty w wysokości 30 zł od psa. Pragnę poinformować, że między posiedzeniem Komisji 
Strategii i Rozwoju a dzisiejszą Sesją wpłynął wniosek radnych, dotyczący zmiany w tym 
projekcie uchwały. Projekt ten dotyczy propozycji sposobu ustalenia osób zobowiązanych do 
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wnoszenia tej opłaty, składania oświadczeń w sprawie posiadania lub nie posiadania psa. 
Projekt ten jest w trakcie wyjaśniania. Mając to na względzie proponuję w dniu dzisiejszym 
uchwalić opłatę w wysokości 30 zł. Natomiast na pierwszym posiedzeniu w 2009 roku będę 
wnosił do Pana Przewodniczącego, aby ten temat był ujęty w porządku pracy Rady, gdzie 
będzie możliwość dokonania zmian w uchwale. Jednocześnie wnoszę o to, aby inkasentami 
poboru podatku byli wszyscy sołtysi na terenie naszej gminy, również o to, aby tego typu 
opłatę można było wnosić w kasie Urzędu Miasta i Gminy. Inkasent z racji wykonywania 
swoich obowiązków windykowania tej opłaty będzie otrzymywał 20 procent należność  
z tytułu opłaty za psa. Proszę o pozytywne rozstrzygnięcie tego projektu uchwały. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju proponuje dokonać zmiany w paragrafie nr 1 projektu uchwały 
w sprawie ustalenia opłat od posiadania psów na rok 2009. Kwotę 30 zł zastąpić 50 zł. W tej 
wersji projekt uchwały uzyskał opinię pozytywną. 
 
 
Dyskusja 
 
Radny Andrzej Hnat powiedział, w związku z tym, że to był mój wniosek, po przedstawieniu 
propozycji Pana Burmistrza, wycofuje ten wniosek. 
 
Radny Witold Szydełko stwierdził, że komisja rozpatrywała ten wniosek i teraz wycofanie 
tego wniosku po przegłosowaniu projektu niewiele zmienia. Jest w tej chwili projekt uchwały, 
który mówi, że 50 zł jest opłata za psa i w związku z tym, taki powinien być głosowany, 
chyba, że Radca Prawny ma inne zdanie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski poinformował, że są dwie propozycje  
i podda pod głosowanie wniosek najdalej idący. Ten, który uzyska aprobatę Wysokiej Rady ta 
kwota będzie wpisana w tej uchwale, nie widzę żadnej sprzeczności w procesowaniu nad 
projektem uchwały. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wyjaśnił, projekt uchwały zawiera opłatę 30 zł, wniosek do uchwały 
zawiera propozycje do uchwały 50 zł. 
 
Radny Witold Szydełko zapytał, czyli będziemy głosować nad dwoma projektami uchwał, 
jeden, w którym będzie 30 zł a w drugim 50 zł? 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski powiedział, Pan mnie pyta, czy zadaje 
pytanie? Ja już odpowiedziałem na to pytanie, za chwilę poddam pod głosowanie projekt 
uchwały z kwotą 30 zł, jeżeli ta propozycja uzyska większość nie będziemy głosować drugiej 
propozycji 50 zł. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj zaproponował, aby przeanalizować tę propozycje i w pierwszej 
kolejności powinna być głosowana zmiana zgodnie z regulaminem a następnie całość 
uchwały. 
 
Radny Mieczysław Kowalski powiedział, komisja przyjęła taką propozycje i wnioskuje  
o zmianę, dlatego należy w pierwszej kolejności zacząć od głosowania wniosku. 
 
Głosowanie wniosku złożonego na Komisji Strategii i Rozwoju, w którym jest mowa  
o zmianie w paragrafie 1 w projekcie uchwały kwoty 30 zł na 50 zł. 
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Wynik głosowani: 9 głosów „przeciw”, 4 głosy „wstrzymujące”. 
 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w głosowaniu jawnym: 9 głosami „przeciw” przy 4 głosach „wstrzymujących” nie przyjęła 
wniosku zaproponowanego na Komisji Strategii i Rozwoju. 
 
 
Nie zgłoszono więcej uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 12 głosów „za”, 1 głos „wstrzymujący”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 12 głosami „za” przy 1 głosie „wstrzymującym” 
podjęła uchwałę Nr XXVI/186/08 w sprawie ustalenia opłat od posiadania psów. 
 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu. 
 
 
4.  Projekt uchwały w sprawie projektu budżetu na 2009 rok. 
  
Projekt uchwały nr 4 stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj oznajmił, zbliżamy się końca 2008 roku, jest to okres zakończenia 
wszystkich spraw związanych z realizacją budżetu za okres rozliczeniowy, ale również jest to 
okres, w którym Rady Gmin są zobowiązane uchwalić budżet na rok następny, który jest 
podstawą funkcjonowania. Pragnę poinformować, że w terminie wymagalnym ustawą  
o finansach publicznych i o samorządzie gminnym, które regulują proces składania tych 
projektów uchwały do Rady, wszystkie wymogi zostały spełnione. Projektując budżet na 
2009 rok staraliśmy się oszacować dochody na ten okres. Te dochody szacowaliśmy na 
podstawie informacji jak i również na podstawie zawiadomień Ministra Finansów i innych 
organów zobowiązanych dostarczyć taką informacje gminom, które opracowują projekty 
budżetów na następny okres budżetowania. Mając tę wiedzę przystąpiliśmy do planowania 
propozycji wydatków na 2009 rok. Projektując plan wydatków kierowaliśmy się w tym, że  
w pierwszej kolejności należy zabezpieczyć środki finansowe na funkcjonowanie naszych 
szkół i przedszkoli, jednostek kultury i sportu, na funkcjonowanie naszej jednostki, która jest 
zobowiązana pracować, na rzecz naszej pomocy socjalnej i materialnej, czyli MOPS-u. 
Następnie staraliśmy się zabezpieczyć środki w ramach dotacji dla naszych zakładów 
budżetowych, które by pozwoliły na takie funkcjonowanie, aby zagwarantować wypełnianie 
ich statutowych obowiązków, dotyczy to ZGKiM-u, ZSZOZ-u i naszego Miejskiego 
Przedszkola z Oddziałem Małego Dziecka. To było podstawowym elementem, które należało 
w naszych pracach spełnić. Środki wolne zostały zaplanowane na inwestycje. Proponując 
zadania inwestycyjne i remonty kierowaliśmy się taką zasadą, aby zabezpieczyć środki 
finansowe na zadania będące w trakcie realizacji (zaczynających się w 2008 roku  
a kończących w latach następnych). Staraliśmy się przygotować Wysokiej Radzie zadania, 
które będą współfinansowane ze środków zewnętrznych. W WPI jest propozycja zadań, na 
które możemy złożyć wnioski o pieniądze na współfinansowanie zadań. Warunkiem 
koniecznym regulaminów instytucji, które udzielają takich wsparć jest umieszczenie takiego 
zadania, na które wnosi się o środki w planie finansowym danej gminy. Kolejna grupa to 
zadania, na które możemy pozyskać środki zewnętrzne jest to: Regionalny Program 
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Operacyjny, Fundusz Społeczny, Program Rozwoju Obszarów Wiejskich, Lider Plus, 
Odnowa Wsi, Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska. Projekt budżetu powstał na 
podstawie kryterium założonego przez osoby, które opracowały propozycje projektu budżetu 
na podstawie posiadanej wiedzy, czyli m.in. na podstawie złożonych wniosków, które 
wpłynęły do budżetu na 2009 rok, ale również, które wpłynęły w latach minionych. Następnie 
kierowaliśmy się tym, czy dane wnioskowane zadanie nie koliduje z przedsięwzięciem 
inwestycyjnym, które by mogło w nieuzasadniony sposób powodować zwiększenie kosztów 
związanych z realizacją kolidujących ze sobą inwestycji. Ważnym było, czy na wnioskowane 
zadanie istnieje dokumentacja na podstawie, której można byłoby rozpocząć realizacje tegoż 
przedsięwzięcia? Było szereg kryterium, którymi się kierowaliśmy. Bardzo istotnym 
kryterium jest intensywność zaludnienia wnioskowanego obszaru. Jeśli są dwa zadania 
równoważne to w następnym etapie przyglądamy się tam, gdzie jest większa intensywność 
zaludnienia, gdzie większa ilość osób jest narażona na niedogodności i uciążliwości związane 
z problemem, o które wnioskuje się rozwiązać. To są zasady, to są kryteria, którymi 
kierowaliśmy się przy redagowaniu projektu budżetu na 2009 rok. Projekt, który został 
dostarczony do Biura Rady był też współredagowany przez zespół, w skład, którego 
wchodzili nasi kierownicy jednostek gminnych, gdyż była pełna konsultacja  
z szefami jednostek, którzy składali materiały do budżetu. W takiej procedurze zrodził się 
projekt budżetu, który w dniu dzisiejszym przedstawiam pod rozstrzygnięcie Wysokiej Rady. 
Wnoszę o to, aby uchwalić projekt budżetu o szacowanych dochodach w wysokości 
32.509.745 zł i wydatków - 35.440.195 zł. W ramach tych planowanych wydatków wnoszę  
o to, aby wydatki bieżące związane z funkcjonowaniem bieżącym naszego życia gminnego 
były finansowane na poziomie 23.195.570 zł. Proszę o to, aby dotacje dla naszych jednostek 
obejmowały kwotę 2.229.483 zł, aby na remonty przeznaczyć kwotę 571.630 zł, aby 
zatwierdzić wydatki majątkowe na 2009 rok w wysokości 12.244.625 zł. Wnoszę, o to 
abyście Państwo zatwierdzili deficyt budżetu gminy na 2009 rok w wysokości 2.930.450 zł. 
Wnioskuje, aby ustalić rezerwę ogólną na poziomie 49.000 zł, również aby w ramach budżetu 
naszej gminy utworzyć rezerwy celowe w wysokości 783.937 zł. W ramach dotacji dla 
jednostek gminnych dotacje te będą obejmowały: ZGKiM w ramach prowadzonej gospodarki 
mieszkaniowej kwota - 300.000 zł, instytucje kultury w wysokości - 350.000 zł, przedszkola 
w wysokości - 1.332.883 zł, niepubliczne jednostki systemu oświaty w wysokości - 96.600 zł 
(mamy dwa przedszkola i dwa jesteśmy zobowiązani dotować publiczne i niepubliczne), 
dotacje celowe z budżetu na finansowanie lub dofinansowanie zadań zleconych do realizacji 
stowarzyszeniom w wysokości - 150.000 zł. Określa się dochody w wysokości 160.000 zł  
z tytułu wydania zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych i wydatki w wysokości 
160.000 zł na realizację zadań Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii. 

Wnoszę o zatwierdzenie planu przychodów w wysokości 280.800 zł i wydatków  
w wysokości 260.000 zł w ramach Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. Pragnę podkreślić, że w ramach tych środków finansujemy przebudowę kotłowni. 
Wnoszę o to, aby ustalić przychody naszych zakładów budżetowych w wysokości 6.984.827 
zł, wydatki w wysokości 6.951.007 zł, aby ustalić maksymalną wysokość udzielonych przez 
Burmistrza Miasta i Gminy pożyczek, poręczeń i gwarancji krótkoterminowych dla jednostek 
organizacyjnych gminy do kwoty 500.000 zł. 

Proszę o ustalenie limitów zobowiązań z tytułu emisji papierów wartościowych oraz 
kredytów i pożyczek zaciąganych w roku budżetowym na: 

1. pokrycie występującego w ciągu roku przejściowego deficytu budżetu  
w wysokości 1.000.000 zł, 

2. finansowanie planowanego deficytu budżetu w wysokości 2.930.450 zł, 
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3. spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań z tytułu emisji papierów wartościowych 
oraz zaciągniętych pożyczek i kredytów w wysokości 1.069.550 zł. 

Proszę o upoważnienie mnie jako Burmistrza Miasta i Gminy do: 
1. zaciągania kredytów i pożyczek oraz emisji papierów wartościowych na pokrycie 

występującego w ciągu roku przejściowego deficytu budżetu w wysokości ustalonego 
limitu, 

2. zaciągania zobowiązań z tytułu realizacji wieloletnich programów inwestycyjnych oraz 
programów i projektów objętych dofinansowaniem ze środków Unii Europejskiej, 

3. wystawienia weksla i podpisywania deklaracji wekslowej przy kontrasygnacie Skarbnika, 
4. dokonywania przeniesień w planie wydatków budżetowych pomiędzy rozdziałami  

i paragrafami klasyfikacji budżetowej w ramach działów, 
5. lokowania wolnych środków budżetowych na rachunkach bankowych w innych bankach 

niż bank prowadzący obsługę budżetu gminy, 
6. spłaty zobowiązań jednostki samorządu terytorialnego, 
7.  udzielania w roku budżetowym pożyczek, poręczeń i gwarancji do łącznej  

kwoty 500.000 zł. 
Przedstawiona propozycja jest trudna, ale jest możliwa do wykonania. Bardzo istotnym 
będzie to, czy gmina Twardogóra pozyska środki na współfinansowanie zadań własnych. 
Pragnę również poinformować, że wywiązując się z obowiązku, który ciąży na Burmistrzu 
Miasta i Gminy Twardogóra, wynikającym z ustawy o finansach publicznych informuje 
Wysoką Radę, że mienie komunalne gminy obejmujące grunty niezabudowane oraz 
zabudowane posiadamy o łącznej powierzchni około 609 ha. Z tegoż zestawienia wynika, że 
w okresie między listopadem 2007 roku a październikiem tego roku powierzchnia gruntów 
zwiększyła się o ponad 9 ha. Również zwiększyła się wartość naszych gruntów komunalnych 
o 28 procent. Uwzględniając zawartość projektu budżetu biorąc pod uwagę dyskusje 
poprzedzające opracowanie projektu wnoszę o uchwalenie projektu budżetu na 2009 rok. 
 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
 
Dyskusja 
 
Radny Piotr Kozioł zwrócił uwagę na niekonsekwencje w wypowiedzi Pana Burmistrza. Nie 
mogłem być do samego końca na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju, pewnie byśmy 
wtedy tą sprawę wyjaśnili chodzi mi o plan inwestycji i remontów. Powiedział Pan, że  
w pierwszej kolejności należy zabezpieczyć środki na inwestycje rozpoczęte, aby je 
dokończyć. Rozmawialiśmy o poprawie infrastruktury sportowej we wsi Grabowno Wielkie 
przy budżecie roku ubiegłego, na próżno szukać dokończenia tej inwestycji, muszą chyba 
decydować inne względy, że ta inwestycja jest niedokończona. Odcinek ogrodzenia jest 
nieskończony, w tym budżecie tego nie ma, czyli tu jest jakaś niekonsekwencja w sposobie 
wypowiedzi i realizacji. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj zabrał głos, mam inną ocenę tegoż problemu. Zadanie, które było 
realizowane na obiekcie sportowym w Grabownie Wielkim w ramach Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich zostało wykonane zgodnie z zakresem i przedmiotem, o który 
wnioskowaliśmy do tego Programu. Część ogrodzenia, o którym Pan wspomina zapewne 
dotyczy zewnętrznej strony od drogi bitumicznej. W czasie, gdy opracowywaliśmy projekt na 
ogrodzenie płyty sportowej była deklaracja, że zostanie to ogrodzenie zewnętrzne wykonane, 
gdy będzie dostarczony materiał na to ogrodzenie. Dzisiaj w części, gdzie jest płot drewniany 
jest wykonane a w części, gdzie jest rampa jeszcze tego ogrodzenia nie ma, co wcale nie 
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oznacza, że nie będzie. Nie można stwierdzić, że nie jest zakończone zadanie, ono jest 
skończone, natomiast nowym zakresem było wykonanie około 80 metrów ogrodzenia od 
drogi bitumicznej. 
 
Radny Piotr Kozioł zaznaczył, faktem jest to, że to nie ja obiecałem i przyrzekałem, że 
zostanie to zrobione i to odchodzi w zapomnienie. Mieszkańcy, działacze klubu domagają się 
ogrodzenia od drogi bitumicznej. Były przyrzeczenia, że będzie to zrobione, jeżeli się nie uda 
w krótkim okresie czasu, to na pewno zostanie to zrobione przy ogrodzeniu szkoły. 
Ogrodzenie szkoły zostało wykonane a tego dalej nie ma. Próżno tego szukać w planie 
remontów i inwestycji. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj powiedział, nie posiadam takiej wiedzy jak Pan radny Piotr Kozioł,  
a ogrodzenie szkoły nie zostało jeszcze zakończone, gdyż nie jest wykonane ogrodzenie od 
byłej szkoły. Wszystko by się chciało zrobić, ale nie jest to realne. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski poinformował, że Skład Orzekający 
wydał pozytywną opinię na temat przedłożonego projektu budżetu gminy na 2009 rok.    
 
 
Nie zgłoszono więcej uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 8 głosów „za”, 2 głosy „przeciw” i 3 głosy „wstrzymujące”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 8 głosami „za” przy 2 głosach „przeciw” i 3 głosach 
„wstrzymujących” podjęła uchwałę Nr XXVI/187/08 w sprawie projektu budżetu na 2009 
rok. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj stwierdził, że jest to bardzo dobry wynik głosowania, który potwierdza, 
że nie usypiamy się, realizujemy to, co należy, aby ułatwić życie w naszej gminie.  
W twardogórskiej gminie jest dobry wynik, jest to argument, że trzeba pracować, aby byli 
wszyscy zadowoleni i jeszcze bardziej zadowoleni a od politykowania są inni i niech się tym 
zajmują. Autorzy tego projektu, który stał się uchwałą budżetową mają świadomość, że nie 
ma takiego rozwiązania, które by wszystkich satysfakcjonowało, dlatego też chylę czoła tym, 
co mają inne zdanie, i dziękuję tym, którzy ten projekt uchwalili. 
 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 12 do niniejszego protokołu. 
 
 
5.  Projekt uchwały w sprawie ustalenia Regulaminu określającego wysokość stawek 

 i szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków: za wysługę lat, 
motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz wysokość i warunki 
wypłacania innym składników wynagrodzenia wynikających ze stosunku pracy, 
szczegółowy sposób obliczania wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe  
i godziny doraźnych zastępstw, wysokość nauczycielskiego dodatku 
mieszkaniowego oraz szczegółowe zasady jego przyznawania i wypłacania 
obowiązujący w roku 2009. 
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Projekt uchwały nr 5 stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj wniósł o to, aby uchwalić projekt uchwały, który ma regulować 
dodatkowe elementy składowe do wynagrodzeń naszych nauczycieli i pracowników 
pedagogicznych twardogórskich szkół, jak również dyrektorów kierujących pracami naszych 
placówek oświatowych, dotyczy to przede wszystkim wysokości stawek na szczegółowe 
przyznawanie dodatku za wysługę lat, dodatku motywacyjnego, funkcyjnego i za warunki 
pracy. Również projekt obejmuje regulacje sposobu wyliczania wynagrodzenia za godziny 
ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw. Dokument zawiera wysokość i warunki 
wypłacania innych świadczeń wynikających ze stosunku pracy m.in. dodatek mieszkaniowy 
oraz szczegółowe zasady wypłacania. Również zawartość merytoryczna tego dokumentu była 
przedstawiona na posiedzeniu Komisji Strategii i Rozwoju. Pragnę poinformować, że projekt 
ten zawiera elementy uzgodnienia z organizacjami związkowymi, które działają na terenie 
naszych placówek oświatowych: Związek Nauczycielstwa Polskiego i Niezależny 
Samorządny Związek Zawodowy „Solidarność” Pracowników Oświaty i Wychowania. Mając 
to na względzie wnoszę o to, aby uchwalić ten projekt uchwały. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 13 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXVI/188/08  
w sprawie ustalenia Regulaminu określającego wysokość stawek i szczegółowe warunki 
przyznawania nauczycielom dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za 
warunki pracy oraz wysokość i warunki wypłacania innym składników wynagrodzenia 
wynikających ze stosunku pracy, szczegółowy sposób obliczania wynagrodzenia za godziny 
ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw, wysokość nauczycielskiego dodatku 
mieszkaniowego oraz szczegółowe zasady jego przyznawania i wypłacania obowiązujący  
w roku 2009. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu. 
 
 
6. Projekt uchwały w sprawie rodzajów oraz warunków i sposobu przyznawania 

świadczeń pomocy zdrowotnej dla nauczycieli. 
 
 
Projekt uchwały nr 6 stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj poinformował, z mocy ustawy gminy są zobowiązane do uchwalenia 
pomocy zdrowotnej dla nauczycieli. W budżecie, który uchwaliliśmy jest kwota przeznaczona 
na to świadczenie. Ta pomoc jest skierowana do nauczycieli będących emerytami  
i rencistami, jak również do osób kierujących pracą naszych placówek oświatowych. Jeśli 
zostanie podjęta ta uchwała to pomoc tą będzie przyznawał dyrektor na podstawie złożonego 
wniosku. Osoby uprawnione do składania wniosku będą mogły to czynić czterokrotnie  
w ciągu roku, przyznana pomoc nie może przekroczyć 50 procent minimalnego 
wynagrodzenia ustalonego w ustawie o minimalnym wynagrodzeniu za pracę, 
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obowiązującego w dacie przyznania świadczenia przy jednoczesnym nachodzącym kryterium, 
że nie może przekroczyć 50 procent kosztów wydanych na świadczenia związane  
z polepszeniem stanu zdrowia. Wnoszę o uchwalenie tego projektu uchwały. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 13 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXVI/189/08  
w sprawie rodzajów oraz warunków i sposobu przyznawania świadczeń pomocy zdrowotnej 
dla nauczycieli. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu. 
 
 
7. Projekt uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu członkom ochotniczej 

straży pożarnej, którzy uczestniczyli w działaniu ratowniczym lub szkoleniu 
pożarniczym organizowanym przez Państwową Straż Pożarną lub Gminę 
Twardogóra. 

 
 
Projekt uchwały nr 7 stanowi załącznik nr 17 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj powiedział, z mocy prawa samorządowego jak również ustawy  
o ochronie przeciwpożarowej w dniu dzisiejszym wnoszę projekt uchwały dotyczący 
ustalenia stawki i ekwiwalentu za uczestnictwo w działaniach ratowniczych w kwocie 17 zł za 
godzinę i również wnoszę o to, aby uchwalić ekwiwalent za uczestnictwo strażaków, 
ochotników w szkoleniach związanych z ratownictwem i szkoleniach pożarniczych 
organizowanych przez Państwową Straż Pożarną w kwocie 6 zł za godzinę. Nasi strażacy, 
ochotnicy za udział w szkoleniach z zakresu bezpieczeństwa pożarowego na ten moment nie 
mają w ogóle ekwiwalentu. Wnoszę o rozstrzygnięcie tego projektu uchwały. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 13 głosów „za”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska 
 w Twardogórze w głosowaniu jawnym 13 głosami „za” podjęła uchwałę Nr XXVI/190/08 
 w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu członkom ochotniczej straży pożarnej, którzy 
uczestniczyli w działaniu ratowniczym lub szkoleniu pożarniczym organizowanym przez 
Państwową Straż Pożarną lub Gminę Twardogóra. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu. 
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8.  Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/170/2008 Rady Miejskiej  
w Twardogórze z dnia 30 października 2008 r. w sprawie emisji obligacji 
komunalnych oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu. 

 
Projekt uchwały nr 8 stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj powiedział, mamy już budżet z nominałem o przychodach, które mają 
rekompensować wydatki i rozchody, częścią tych naszych przychodów są m.in. obligacje 
komunalne. Trudny jest rynek finansowy w tej chwili, mając to na względzie wnoszę o to, 
aby tą uchwałę uchwalić w szczegółowości, którą omawialiśmy na Komisji Strategii  
i Rozwoju, proszę o pozytywne rozstrzygnięcie tego projektu uchwały. 
 
Komisja Strategii i Rozwoju pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
 
Nie zgłoszono żadnych uwag i zapytań. 
 
Wynik głosowania: 10 głosów „za”, 3 głosy „wstrzymujące”. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski stwierdził, że Rada Miejska  
w Twardogórze w głosowaniu jawnym 10 głosami „za” przy 3 głosach „wstrzymujących” 
podjęła uchwałę Nr XXVI/191/08 w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/170/2008 Rady 
Miejskiej w Twardogórze z dnia 30 października 2008 r. w sprawie emisji obligacji 
komunalnych oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu. 
 
Podjęta uchwała stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. pkt. VII 
 
Interpelacje i zapytania radnych 
 
Do Biura Rady nie wpłynęły interpelacje i zapytania radnych. 
 
Radny Witold Szydełko poinformował, że chce złożyć wniosek a zanim to zrobi to opatrzy go 
krótkim komentarzem. W Panoramie Oleśnickiej z 10 grudnia ukazał się artykuł, który 
zarzuca Przewodniczącemu Rady Miasta, jednocześnie Prezesowi Klubu Lotnik, że za 
publiczne pieniądze kupił buty swojej znajomej. Pan Przewodniczący na ostatnim posiedzeniu 
Komisji Strategii i Rozwoju poruszył ten temat i stwierdził, że to są po prostu pomówienia 
gdyż czuje się niewinny, ale nie wyraził ochoty, aby tą sprawę starać się wyjaśnić. Zwróciłem 
mu uwagę, że jako człowiek, który reprezentuje Rade, jako jej Przewodniczący, powinien 
podjąć wszelkie kroki zmierzające do tego, żeby tą sprawę wyjaśnić, jednak Pan 
Przewodniczący nie podzielił mojego stanowiska. W związku z tym chciałbym złożyć taki 
wniosek na ręce Pana Przewodniczącego. W interesie Rady i Pana Przewodniczącego jest to, 
żeby w ramach swoich możliwości zrobić wszystko, żeby ta sprawa została wyjaśniona. 
Poproszę radnych, aby się pod tym wnioskiem podpisali.  
Następnie radny odczytał swój wniosek: 

”W związku z artykułem z dnia 10.12.2008 r. opublikowanym w Panoramie 
Oleśnickiej, w którym postawiono zarzut posłużenia się publicznymi środkami w celu 
dokonania zakupu obuwia dla osoby nieuprawnionej przez Prezesa K.S. Lotnik Stanisława 
Adamskiego, będącego jednocześnie Przewodniczącym tutejszej Rady Miejskiej, zwracam się 
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z wnioskiem do Pana Przewodniczącego Rady Miejskiej i Prezesa K.S. Lotnik  
o spowodowanie szczegółowej kontroli działalności finansowej K.S. Lotnik przez Komisję 
Rewizyjną K.S. Lotnik. Po zakończeniu prac Komisji sprawozdanie powinno być przedłożone 
radnym Rady Miejskiej w Twardogórze. Jednocześnie proszę Pana Przewodniczącego Rady 
Miejskiej w Twardogórze, aby do czasu przedłożenia Radzie Miejskiej sprawozdania Komisji 
Rewizyjnej K.S. Lotnik powstrzymał się od przewodniczenia obradom Rady Miejskiej  
w Twardogórze.” 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski powiedział, zarzucam Panu Witoldowi 
Szydełko, że kłamie i jeszcze raz kłamie, proszę mnie pozwać do sądu, że Pan mówi prawdę. 
 
Radny Witold Szydełko zapytał, proszę mi powiedzieć, w którym miejscu kłamie, skoro Pan 
doszedł do takiego wniosku? 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski dodał, w odpowiednim czasie wytoczę 
odpowiednie instrumenty. 
 
Radny Witold Szydełko oznajmił, że czeka na to, bo to jest poniżej pasa zarzucić komuś 
kłamstwo. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski powtórzył, kłamie Pan, że nie chciałem 
 i nie chce żeby Komisja Rewizyjna taki wniosek sporządziła. Pan doskonale wie, Pan był na 
tej komisji i powiedziałem, że ja nie mam wpływu na to, żeby naciskać Komisje Rewizyjną 
 z Lotnika żeby przeprowadziła taką kontrolę, jeżeli przeprowadzi to taki wniosek Wysokiej 
Radzie przedłożę. Zarzucam również kłamstwo Panoramie Oleśnickiej, że napisała 
nieprawdę. Nigdy nie kupowałem butów i nie mam takiej faktury w zasobach Lotnika 
Twardogóra. Te dokumenty, z których to wynika przedstawiłem Paniom i Panom radnym. 
Nikt nawet nie próbował popatrzeć w te dokumenty, czy kiedykolwiek wydałem jakieś 
pieniądze, co innego, w tych dokumentach widnieje inny zapis, że Prezes Klubu Sportowego 
ze swojej diety, którą otrzymuje jako radny przekazał na Klub w trakcie roku sporą gotówkę 
żeby ten klub funkcjonował prawidłowo i o tym Pan radny Witoldzie Szydełko i Wysoka 
Rado doskonale wiecie, o tym mówiłem. Zarzucam Panu nieprawdę i kłamstwo wobec tu 
wszystkich obecnych do tego, co Pan powiedział, że nie chciałem lub nie chce poddać się 
kontroli. Pan widział te dokumenty, ale Pan nie chciał w nie patrzeć. Nie udzielam Panu 
głosu, ponieważ Pan Burmistrz Jan Bernacki wcześniej się zgłaszał. Wiedziałem, że ten temat 
wybuchnie, ponieważ dotyczy to mnie. Proszę Państwa, proszę spojrzeć mi w oczy, nie macie 
odwagi Panie redaktorze, mówię to do was, na cudzym nieszczęściu własnego szczęścia Panie 
redaktorze nie zbudujecie, tak nie wolno. To, co zrobiliście mi, to wybaczam, ale nie to, co 
mojej rodzinie. Mnie możecie obrzucać błotem, tak długo dopóki was nie dosięgnie 
sprawiedliwość. Na święta dedykuje wam to, że kiedy będziecie spożywać posiłek wigilijny 
obyście mogli patrzeć sobie w lustro. Będę wam kością w gardle stał tym wszystkim, którzy 
powiedzieli, że Prezes Klubu Lotnik Twardogóra kupił buty za pieniądze państwowe. Mam tu 
wszystkie dokumenty i jestem gotowy zawsze poddać się kontroli a to, co mówi radny Witold 
Szydełko to jest jednym wielkim świństwem, ponieważ Pan jako radny o tym wiedział, miał 
możliwość zajrzenia do tych dokumentów. Pan taki wniosek składa, by się Pan wstydził, 
również Panu dedykuje to, co dedykuje Panoramie i temu sklepowi, na cudzym nieszczęściu 
Panie radny Witoldzie Szydełko swojego Pan nie zbuduje. 
 
Radny Witold Szydełko powiedział, że chce zabrać głos. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski oznajmił, do tej pory zachowywałem 
spokój, myślałem, że te święta spędzimy ciepło i rodzinie. Nie, bo wy byście nie mogli bez 
tego żyć. Te pieniądze, które zostały zarobione na sprzedaży artykułu myślę, że niektórym 
wyjdą ością karpia, ale tego im nie życzę. Ja przepraszam, jeżeli się uniosłem, ale myślę, że 
na moim miejscu każdy by walczył o swój honor. Niech Pan mnie nie uczy honoru, Pan 
przede wszystkim Pan. Pan niech o swój honor zadba, bo ma swój nadszarpnięty, nie 
udzielam Panu głosu. 
 
Radny Witold Szydełko stwierdził, właśnie to jest przyczyną tej dyskusji, że Pan nie chce się 
poddać weryfikacji, to jest publiczne oskarżenie. Ja nie wiem, czy Pan kupił te buty, ja chce 
to wiedzieć. 
 
Zastępca Burmistrza Jan Bernacki zabrał głos, ja rozumiem Pana Przewodniczącego, który  
i tak trzyma nerwy, w sytuacji, kiedy rzeczywiście został oskarżony, nie przez Panoramę, bo 
mieliśmy okazje się przekonać, że to jest gazeta, jaka jest. Natomiast to, co tu słyszę to robie 
oczy. Panie radny Witoldzie Szydełko proszę sobie spojrzeć w stenogram komisji, tam jest 
jasno napisane, że Pan Przewodniczący oddaje się w ręce Komisji Rewizyjnej organizacji 
niezależnej od gminy, od Burmistrza, od Rady Miejskiej, która posiada swoje władze 
statutowe i te władze mogą to zrobić, jeżeli zechcą. Ani Pan Radny nie może niczego 
nakazać, ani cała Rada, jeżeli zechcą to dokonają kontroli. Ja uważam, że dokonałem kontroli, 
zresztą, jak co roku zaczyna się rok budżetowy i w każdym roku każda organizacja dotowana 
przez gminę składa sprawozdanie, oczywiście jest tam też sprawozdanie Komisji Rewizyjnej. 
Ja nie widzę żadnego powodu do paniki, bo ktoś napisał paszkwil i dlaczego mamy w to 
wierzyć, bo ktoś coś chlapnął. Na jakiej podstawie to napisał? Bo jest napisane „wydaje się, 
że tak było”. Nie jest napisane, że „tak” tylko, że „wydaje się, że to prawda lub nieprawda”, 
na takich poszlakach to można sobie tworzyć plotki a nie można wyciągnąć wniosków, że to 
jest jakieś przestępstwo. Jeżeli jest przestępstwo, to ja nie widzę problemu, Pan, który tak 
twierdzi powinien to zgłosić do prokuratury. Dlaczego my zastępujemy prokuratora? Przecież 
nie ma oskarżenia, tylko ktoś puścił plotkę, ja nie widzę powodów. Jeśli Panorama pisze 
artykuł, to powinna się pofatygować o dowody. Kolejny już raz z kolei, napiszą coś, oskarżą 
różnych ludzi, nie bezpośrednio, bo wiedzą, co ich czeka, jest to robione zupełnie pośrednio, 
ale chodzi o to, żeby kogoś oskarżyć, tak żeby nie mógł się obronić. W tym wypadku nie 
można się obronić, bo nie ma żadnych konkretów dowodów. Panorama lubi takie artykuły. 
Każdy redaktor szanującego się pisma, jeśli dowiaduje się o jakiś sprawach trudnych 
powinien przeprowadzić jakieś śledztwo a nie tylko opisać żeby wziąć za to pieniądze, nie 
myśleć, co czyni drugiemu człowiekowi. Minimum pracy powinien wykonać żeby się sam 
przekonać, czy idzie w dobrym kierunku, bo artykuły pisane na zasadzie plotek to jest 
łatwizna, takie czasopismo można nazwać jednym słowem. Organizacja, która powinna się 
zająć tą sprawą sama zadecyduje, co ma z tą sprawą zrobić i nikt nie może tej organizacji 
nakazywać nawet Pan Witold Szydełko. 
 
Radny Mieczysław Kowalski poinformował, jestem Przewodniczącym Komisji Strategii 
 i Rozwoju i prowadziłem ostatnią komisję. Rozumiem, że byliśmy wszyscy zmęczeni, dla 
niektórych być może komisja trwała za długo, ale w sprawach różnych temat ten był 
poruszony. Pan Przewodniczący właściwie sam zainicjował ten temat. Zgadzam się z Panem 
Witoldem Szydełko, że taka propozycja padła, ale jestem zdumiony, zaskoczony, że tak 
zrozumiał sens na komisji, może ze zmęczenia. Wydaje mi się, że zgodni byliśmy, że Pan 
Burmistrz dokona kontroli, sprawdzenia całej sprawy, tak przebiegała komisja. Tak mam to 
napisane, bo pisze, kto co mówi i jakie wnioski składa. Jestem, zdumiony, że tak dyskusja 
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została odebrana. Zacytował myśl: „Mądry człowiek czerpie więcej pożytku z wrogów, jak 
głupi z przyjaciół. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski nie udzielił głosu radnemu Witoldowi 
Szydełko, mimo to on zabrał głos. 
 
Radny Witold Szydełko zaznaczył, zostały postawione zarzuty, ja byłem pierwszy jako 
zgłaszający się do głosu i pozwoli Pan, że coś powiem.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski zabrał głos Witoldowi Szydełce. 
 
Radny Witold Szydełko powiedział, gazeta napisała konkretnie powołując się na nazwiska, 
konkretne fakty są przytoczone. Nie jest to coś takiego, że jedna Pani powiedziała drugiej 
Pani. Pan nie zrozumiał mojej wypowiedzi, ja dałem Panu szanse żeby Pan z twarzą wyszedł 
z tej sytuacji a Pan tego nie che zrobić, dlatego jest formalny pisemny wniosek żebyśmy się 
jako radni nie wstydzili. Jako człowiek honoru powinien Pan dążyć do tego, aby sytuacje 
wyjaśnić przed prokuraturą, przed policją żeby pokazać Panoramie, że to jest taka gazeta 
plotkarska to proszę to udowodnić. Tu przytoczeni są ludzie, którzy będą zeznawać, to są 
poważne zarzuty. Była to okazja żeby z tej sytuacji wyjść z twarzą. U Pana jako prezesa 
Klubu Komisja Rewizyjna przeprowadza kontrole. Pan Przewodniczący powiedział, takie 
słowa, że i tak wszyscy powiedzą, że „koledzy, rączka rączkę myje”, a ja powiedziałem coś 
takiego o ile mi wiadomo to toczy się dochodzenie policyjne, jeżeli ktoś będzie miał się 
podpisać pod takim protokołem, to na pewno to będzie prawda, to są słowa tej dyskusji.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski zwrócił uwagę radnemu Witoldowi 
Szydełce, o jednym Pan zapomniał, może Pan był na korytarzu, powiedziałem, że taki 
protokół Komisja Rewizyjna w odpowiednim czasie sporządzi. 
 
Radny Witold Szydełko powiedział, ja tego nie słyszałem. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski podkreślił, to proszę słuchać zanim po 
raz kolejny zarzucę Panu kłamstwo. Jest to nagrane na elektrycznym nośniku, proszę sobie to 
odsłuchać. 
 
Radny Witold Szydełko zadał pytanie, czy Pan stwierdza w tym momencie, że Komisja 
Rewizyjna KS Lotnik tą sprawę zbada? 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski odpowiedział, oczywiście, że tak, ale ja 
tego komisji narzucić nie mogę, będę wnioskował o sprawdzenie tego faktu i będę robił 
wszystko, żeby komisja się tym zajęła, chociaż Pan wie doskonale, że zbliża się koniec roku, 
bo jest Pan Wiceprezesem klubu sportowego i Pan wie, że do 22 stycznia każda organizacja 
musi przedstawić wszystkie kopie faktur jak również sprawozdania komisji itd. Panie 
Witoldzie Pan przyszedł na tą Sesje z jednym elementem, Pan nie przyszedł tutaj żeby 
rozwiązywać sprawy gminy i na tym poprzestanę.  
 
Radny Witold Szydełko odnosząc się do wypowiedzi Przewodniczącego dodał, niech Pan 
sobie daruje te uwagi. 
 
Radny Liviu Pecican zabrał głos, wydawało nam się, że jesteśmy ku końcowi tego roku 
 i wypełniamy swoje obowiązki prac nad budżetem, który jest najważniejszym dokumentem  



 16

naszych decyzji, nas wszystkich. Sądziłem, że dzisiaj spotkamy się po to, żebyśmy 
dokończyli ten temat, ale w atmosferze, jaka się wytworzyła wszelkie sprawy gminy spadają 
na setne miejsce. Jeżeli chodzi o poziom zainteresowania i o poziom emocji, to nie jest moją 
intencją odtwarzać pamięć, lepiej sięgnąć do zapisów. Jeden z nas został oskarżony 
publicznie za pośrednictwem gazety, to nic nowego w tym kraju, ani nic nowego na świecie,  
trzeba być nastawionym, że takie sytuacje mogą mieć miejsce. Udowodnienie czyjeś winy lub 
niewinności, to kosztuje nie tylko społeczność, ale osoby padają ofiarom emocji. Gazety są 
bardzo różne i bronią swoich interesów, chcą sprzedać nakłady z tego żyją. Nie naszym celem 
jest oceniać, czy robią to w sposób etyczny, czy nie? To jest cena, którą my płacimy. Tak 
naprawdę czytelnicy decydują i ich poziom rozumowania, czy te informacje są odbierane 
właściwie, jak ktoś chce usłyszeć kłamstwa to usłyszy. Na komisji mówiliśmy o tym, że 
Przewodniczący został obrażony publicznie i że to jest jego decyzja, co zrobi dalej i tak to 
słyszeliśmy. Kolega sądzę, że wystąpił z dobrej wiary proponując wyjaśnienie sprawy do 
końca i nikt nie powiedział, że nie, tylko kwestia jak? Dokumenty są, osobiście oglądałem jest 
najlepszy porządek, którego wielu może pozazdrościć, ale tak naprawdę to kwestia innego 
organu do kontrolowania tych dokumentów, ale nie tu na Sesji. Chciałbym abyśmy na koniec 
tego roku myśleli o innych sprawach, wiem, że jak kogoś obrzucą błotem to żadne 
przeprosiny nie zmienią tego faktu i jest bardzo trudno się oczyścić. To kosztuje dużo energii, 
musimy się z tym liczyć, jako ludzie reprezentujący społeczność. Jeśli dobrze usłyszałem to 
we wniosku jest, że Przewodniczący miałby zrezygnować z prowadzenia obrad Sesji, to jest 
bardzo „egzotyczny” wniosek, ktoś chce pozbawić Radę przewodniczenia.  
 
Burmistrz Jan Dżugaj oznajmił, święta za trzy dni, „ludzie ludziom zgotowali ten los”, po co 
to robimy sobie przed świętami. Jestem zaproszony na Sesje z racji obowiązku, że 
przedstawiam projekty uchwał, jeżeli dyskusja będzie nadal przebiegać w tej sprawie 
ośmielam się zaproponować, aby obrady prowadziła Wiceprzewodnicząca Beata Pięta, bo we 
własnej sprawie nie można kierować dyskusją. Dla dobra postępowania, które prowadzę nie 
będę w ogóle komentował tego, czy to miało miejsce, czy nie miało, czy jeden z klientów 
zachował się nieetycznie, czy nie? Natomiast podzielę się z Wysoką Radą taką informacją, 
dzień po występie zespołu Feel przypadkowo spotkałem w Oleśnicy Pana Andrzeja Z.,  
rozmawialiśmy na temat koncertu, następnie powiedział, to co od kilku lat mówi „spowoduj, 
aby wszystkie kluby dotowane z budżetu gminy kupowały u mnie buty w moim sklepie”. To 
było 2 miesiące temu i powiedział „z Romanem jest wszystko załatwione, będzie taki dym  
w gazecie, że zobaczysz”. Sprawdzamy pewne rzeczy, fakty, zobaczymy, co będzie jak 
sprawdzimy wszystko to wtedy Wysoką Radę poinformuje. Jest to organizacja niezaliczona 
do administracji publicznej, zarejestrowana w sądzie, ma wydatki, jeśli coś ta organizacja 
kupi a wydaje więcej niż ma tych środków publicznych, to jak stwierdzić czy kupiła to  
z publicznych, czy niepublicznych? Pytanie pozostawiam bez odpowiedzi. Na fakturze, która 
jest wystawiona i została wysłana do Burmistrza jest napisane obuwie sportowe, jak 
zakończymy sprawozdanie powołamy się do innego organu administracji państwowej, aby się 
wypowiedział w tej sprawie i Wysoką Radę poinformuję. Są tu działacze sportowi, niech 
wstaną i powiedzą, że nie kombinowali z fakturami np. i nie kupowali... 
 
Radny Piotr Kozioł wstał. 
 
Burmistrz Jan Dżugaj powiedział, a syn kosił trawę a … 
 
Radny Piotr Kozioł zapytał, o jakie boisko chodzi? Pan mi zarzuca kombinowanie, ja wstaje 
i mówię, że nie kombinowałem ile razy mnie sprawdzaliście, syn kosił boisko i co 
nakombinował? 
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Burmistrz Jan Dżugaj odpowiedział, ja tylko powiedziałem, że syn kosił trawę.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Stanisław Adamski powiedział, jesteśmy na Sesji Rady 
Miejskiej i apeluje o powagę. 
 
Radny Andrzej Zarówny stwierdził, że Andrzej Z. to nie on. Zaproponował zakończyć 
dyskusje, bo zaczynamy wchodzić w bardzo ciemne zaułki. Uważam, że nie czas i miejsce  
i to mówię wszystkim pod rozwagę. 
 
Radny Mieczysław Kowalski stwierdził, jest regulamin obrad Rady i są osoby, którym należy 
się zabranie głosu w pierwszej kolejności, ja wiem, że czasem na tej sali odbywają się jakieś 
spektakle. Nie powinien Pan do tego doprowadzić, aby miało miejsce składanie wniosku  
w formie przejścia po sali i zbierania podpisów „podpiszesz? nie podpiszesz?” Jest na to inny 
czas należy złożyć wniosek formalny w sposób normalny. Mam pytanie do Pani Radcy, czy 
ten wniosek należy traktować jako apel do Przewodniczącego, czy wniosek formalny, nad 
którym powinniśmy dyskutować? Jeżeli tak, czy zawiera on wszystkie prawne elementy, 
które się powinny znaleźć? 
 
Radca Prawny Urszula Jaszczak odpowiedziała, że tego wniosku nie widziała i nie czytała, 
wobec czego trudno jej się wypowiedzieć. Pismo zostało złożone w tej chwili i trudno mi 
ocenić, czy to jest wniosek do Rady, czy do Przewodniczącego Rady, czy do Pana Stanisława 
Adamskiego jako osoby fizycznej? Był on odczytany, ale wymaga on analizy, na razie jest 
złożony, myślę, że w stosownym czasie Pan Przewodniczący nada temu wnioskowi 
odpowiednią procedurę. 
 
Radny Wojciech Maślak opuścił Sesję.  
 
Radny Witold Szydełko stwierdził, że autor może odpowiedzieć. To jest apel do Pana 
Przewodniczącego Stanisław Adamskiego, jednocześnie Prezesa KS Lotnik, żeby tą sprawę 
wyjaśnił, żeby to nie było tak, że ktoś za nas tą sprawę wyjaśnia, ja to tak zrozumiałem. 
Miałem czyste intencje, że w interesie osób pomówionych jest to, aby tą sprawę wyjaśnić  
a tutaj okazuje się to, że zostało to potraktowane jako atak na Przewodniczącego, na Radę. Ja 
nie chciałbym zaczynać w takiej Radzie, że ktoś jest pod ciężkim zarzutem, bo tak nie może 
być i o to chodziło. 
  
Wiceprzewodnicząca Beata Pięta przejęła prowadzenie obrad i poprosiła radnego Witolda 
Szydełkę, aby dał się wypowiedzieć. 
 
Radny Mieczysław Kowalski zwrócił uwagę na bardzo poważne skutki takiego wniosku, 
jeżeli on ma formę prawną, ponieważ Rada nie może funkcjonować bez Pana 
Przewodniczącego, czy Pani Przewodniczącej. Jeżeli mówimy o odstąpieniu, zawieszeniu 
działalności, należy wskazać osobę, która tą funkcje będzie pełniła. 
 
Wiceprzewodnicząca Beata Pięta ponownie zwróciła uwagę radnemu Witoldowi Szydełce. 
 
Zastępca Burmistrza Jan Bernacki zasugerował, za głęboko w to wchodzimy, powinniśmy 
przeczytać protokół z komisji i okaże się, że na komisji wyraźnie zostało to wszystko 
powiedziane, tylko z jednym się Pan nie zgadzał na komisji. To Pan proponował, że 
usprawiedliwienie powinno być w gazecie a Pan Przewodniczący stwierdził, że w gazecie nie 
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będzie usprawiedliwienia. Nie wiem, co zdecydowało o tym, że Pan tak bardzo chciał pomóc 
Przewodniczącemu. Pan Przewodniczący stwierdził, że to zależy od organu, natomiast Pan się 
domagał żeby ogłosił to w gazecie i na skutek tego Pan podjął dzisiaj jakiś spektakl. Nie, ten, 
kto oskarża składa sprawę do prokuratora. Ja nie przesądzam o winie, jeśli ktoś oskarża to 
składa sprawę do śledczych, którzy powinni tą sprawę załatwić a nie podejściami załatwiać 
sprawę, może chodzi o kolejną premie, czy o coś?  
 
Radny Piotr Kozioł złożył wniosek formalny o zamknięcie dyskusji. Nie byłem do końca na 
posiedzeniu komisji nie wiem, jakie były dokumenty złożone, nie chce się na ten temat 
wypowiadać. Sam fakt miał miejsce dużo wcześniej niż ukazał się artykuł, nawet po tym 
artykule, jakieś proste sprostowanie gdyby się ukazało dzisiaj by nie było tematu.. 
 
 
Głosowanie wniosku złożonego przez radnego Piotra Kozioła. 
 
Wynik: 11 głosów „za”, 1 głos „przeciw”. 
 
Wiceprzewodnicząca Beata Pięta stwierdziła, że Rada Miejska w głosowaniu jawnym:  
11 głosami „za” przy 1 głosie „przeciw” zamknęła dyskusje.  
 
 
Ad. pkt. VIII 
 
Wolne wnioski 
 
Radny Witold Szydełko złożył wniosek. To jest pomysł Pana Henryka Bajcara, Twardogóra 
to jest miasto, które ma duże tradycje związane z rzemiosłem stolarskim i wydaje się, że tak 
długa historia upoważnia do tego, żebyśmy pomyśleli nad muzeum stolarstwa. Może Pan 
Burmistrz znalazłby na to miejsce np. mały kościółek, żeby to nie było zapomniane. Jest także 
błąd w oznakowaniu na ul. Partyzantów, jest informacja, że jest próg zwalniający a tego 
progu tu nie ma. 
 
 
Ad. pkt. IX 
 
Zakończenie Sesji 
 
Po wyczerpaniu porządku obrad około godziny 18.00 Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej 
Beata Pięta zamknęła Sesję słowami „Zamykam XXVI Sesję Rady Miejskiej  
w Twardogórze i życzę Państwu Wesołych i Spokojnych Świąt”. 
 
    
 
 
             Przewodniczący Rady Miejskiej 
Protokołowała:  
 
Sylwia Dulik 
           Stanisław  Adamski 
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